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يکی از مباحثی که اين روزها درباره عزاداری ايام فاطمیه مطرح می شـود اين اسـت 
که آيا زنده نگه داشـتن ياد و خاطره حضرت صديقه طاهرهh خلاف وحدت نیسـت 
و اهل بیتb در اين زمینه چه  رفتاری داشـتند . مسـلم اسـت که اهل بیت در اين 
زمینـه الگـوی کاملی بودند. فـراوان شـنیده ايم که معصومینb مقابل افـرادی که 
ناسـزا می گفتند و بهتان مي زدند بزرگوارانه برخورد می کردند اما نسـبت به ماجرای 
حضـرت زهـراh به شـدت و بـا دقت سـعی می کنند ايـن موضوع فراموش نشـود. 
 h وقتی به حکومت رسـید سعی کرد نام حضرت صديقه طاهره  gامیرالمؤمنین
را در اذهـان شـیعیان ايجاد کنـد. مورد اول وقتی اسـت که عثمان بـن حنیف والی 
بصـره به میهمانی ثروتمندان  رفـت. او فردي زاهد و از اصحـاب نزديک امام علي بود. 
امیرالمؤمنیـنg  بـه محض آگاهـی از اين ماجـرا، نامه مشـهور 45 نهج البلاغه را 
بـرای او  نوشـت و خطـاب به او  فرمـود: »چرا در میهمانـی اي که فقرا در آن شـرکت 
نکرده انـد رفته ای؟ دلت راضی می شـود کـه به تو بگويند اسـتاندار علي بن ابیطالب 
در حالی که افراد گرسـنه و تشـنه در کنار تو باشـند؟« موضوع نامه 45 نهج البلاغه 
اصـلا موضـوع اختلاف میـان امیرالمؤمنینg  و والي ها نیسـت. موضـوع توبیخ يا 
ارشـاد يکی از آنهاسـت که در يکی از اسـتان ها در محفل پولدارها شرکت کرده. امام 
علي در 25 سـالی که خانه نشـین شـد، چاه هايی حفر و باغ های زيـادی احداث کرد 
و همـه آنهـا را وقـف می کرد امـا در کنـار ديگر فرمايشـاتش می فرمـود: »ما فدکی 
داشـتیم. عـده ای بـه آن بخـل ورزيدند و عـده ای که اهل  بیت باشـند با سـخاوت از 
کنـار آن گذشـتند«. امـا نفرمود که ايـن موضوع با گذشـت به پايان رسـیده چرا که 
در ادامه می فرمايد: »از اين مسـأله گذشـتم امـا در قیامت دادخواهـی خواهم کرد«. 
شـبیه اين مسـأله را در يک جای ديگر نهج البلاغه و برخی اسـناد اسلامی به وضوح 
می تـوان يافـت؛ »خدايـا از قريش که حقم را خوردند شـکايت می کنـم و در قیامت 
دادخواهـی خواهم کرد«. اين مسـأله نشـان می دهد که اهل  بیـتb نمی خواهند 

مسـأله فدک فراموش شود. 
امـام عليg  در مقطع ديگـری در باب ماندگاری فدک در حافظه شـیعیان بحث 
کرده که يکی به »خطبه شقشـقیه« مشهور اسـت و دومی نامه معروف ايشان است 
کـه بخشـی از آن به عنوان خطبـه 26 نهج البلاغه آمـده. بعد از شـهادت محمد بن 

حنفیـه در مصر، سـربازان امیرالمؤمنینg  مصـر را فتح کردند و بعـد از فتح آنجا 
برخـی از يـاران آن حضرت مثل حجر بن عـدی، حبه بن جوين عرنی و... به ايشـان 
گفتند نظر شـما راجع به خلیفه اول و دوم چیست؟ امیرالمؤمنینg  در شرايطي 
کـه خیلی غمگین بود، فرمود: »شـیعیان  مـا را کشـته اند و مصر تازه فتح شـده. در 
اين شـرايط اين چه بحثی اسـت!« اما وقتی ديد اينها دنبال کسـب حقايق ماجرای 
مظلومیت شـیعه هسـتند، فرمود: »نامه ای می نويسـم. آن را حفـظ کنید و برای 
شـیعیان  ما بخوانید«. جالب اسـت سـؤال را شـفاهی می پرسـند اما ايشـان رأساً 
اقـدام می کنـد و مکتوبـی مي نويسـد کـه در کتاب های اسـلامی موجود اسـت. 
آن حضـرت در ايـن مکتـوب بعد از حمـد و ثنای خـدا و تجلیـل از خدماتی که 
رسـول اکـرمk و برکاتـی که رسـالت ايشـان بـرای مسـلمین و اعراب داشـت، 
 فرمـود: »باورم نمی شـد بعد از اينکـه پیامبر اکـرمk از دنیا رفت، مـردم از اهل 

بیت ايشـان رو برگردانند!« 
ايـن انتخـاب نـوع نـگارش بـه خاطر ايـن اسـت کـه امیرالمؤمنیـنg  نامه را 
عمومی نوشـته. چـون برخی از مخاطبان نامـه او را معصوم نمی دانسـتند. از اين 
رو در جايـگاه يـک فـرد عادی جامعـه  فرمود باورم نمی شـد از سفارشـات پیامبر 
اکـرم k رو برگرداننـد! تا اينکـه آن حضرت بـه موضوع مظلومیت ها می رسـد؛ 
اينکه چه اتفاقاتی افتاد و به خاطر حفظ اسـلام مجبور شـد صبر پیشـه کند. اما 
وقتی محاصره شـد، کسـی را نداشـت و اگر می خواسـت با آنها مقابلـه کند اهل 
 بیتش کشـته می شـدند. آن حضرت نه طرفداری داشـت و نه مدافعـی! برای اينکه 
بتواند اهل  بیتش را حفظ کند، خار در چشـم و اسـتخوان در گلو صبوری کرد. طبق 
  gمحدود بود ولی سیدالشـهدا  gآنچه در تاريخ آمده، فرصت براي امام حسـن
در نامـه ای کـه به مردم بصره  نوشـت،  فرمـود: »اين حکومـت از ابتدا برای مـا بوده و 
در حـق ما ظلم شـده«. اشـاره بـه حق ضايع شـده قاعدتا همان مظلومیـت و ضايع 
کـردن حقـوق صديقه طاهرهh اسـت. البتـه می دانید کـه در آموزه هـای اهل  بیت

b خصوصا مکتب صادقین بارها به طور منسـجم به اين ارث از دسـت رفته اشـاره 
شـده. نمونه بعدی امام کاظمg  اسـت کـه دو بـار در مورد زنده نگه داشـتن ياد و 
خاطـره حضرت زهراh، شـهادت ايشـان و غصب فـدک اقدام کرد. يک بـار در زمان 
خلیفه عباسـی )مهـدی( که برای فريب افکار عمومی دوسـت داشـت خـودش را با 
نـام مهـدی معرفی کند و بگويد اهـل عدالت اسـت. او امام کاظمg  را خواسـت و 
خطاب به ايشـان گفت بیايید فدک را تحويل بگیريد. آن حضرت قبول نکرد چراکه 

اعتقاد داشـت اين فدک علامت غصب اسـت. 
امـام کاظـمg  اين بحـث را در محافل مختلف مطرح کـرد. هارون الرشـید بعد از 
مهدی عباسـی دوباره آن حضرت را  خواسـت و گفت فدک شـما کجاسـت تا آن را 
به شـما بدهم؟ امـام کاظمg   فرمود: »فدک چهارگوشـه جهان اسـلام اسـت«. 

روايـت اسـت روزی شـخصی نـزد امـام جـوادg  رفـت و گفـت می خواهـم به 
مکـه بـروم. آيـا می توانـم از طـرف امامـم کـه شـما باشـید طـواف نیابـی انجام 
دهـم؟ آن حضـرت در پاسـخ  فرمود: »شـما از طرف خـودم و خاندانـم می توانید 
طـواف انجـام دهیـد«. او بـه حـج رفت و بر گشـت و خدمـت امام  رسـید و گفت 
يک بـار بـه نیابت از شـما و پیامبر اکرم، امیرالمؤمنین، امام حسـن، امام حسـین 
و ديگـر ائمـه طواف انجـام دادم. يک بـار هم به نیابـت از حضـرت صديقه طاهره 
طـواف کـردم. امـا بـه ذهنـم آمـد کـه ايشـان امـام نیسـتند. آيـا می توانسـتم 
بـه نیابـت از ايشـان هـم طـواف کنـم؟ امـام جـوادg  در پاسـخ  فرمـود: »اين 
عمـل را زيـاد انجـام دهیـد. ان شـاءالله از بهتريـن اعمـال شـما باشـد بـه نیابت 
از طـرف صديقـه طاهـرهh«. آن حضـرت از عبـارت افضـل اسـتفاده مي کنـد. 
ايـن مسـأله نشـان می دهـد کـه شـخصیت صديقـه طاهـرهh چقدر والاسـت 
و آن حضـرت دنبـال ايـن اسـت کـه ايـن افـراد در نیت هـای خودشـان و حتی 
درون هـای بـروز و ظهـور داده نشـده ماجـرای حضرت زهـرا را فرامـوش نکنند.

مظلومیتیکههیچگاهفراموشنشد
حجتالاسلامحامدکاشانی
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در هر دوره ای با ورود نوعی از رسـانه مواجهیم که بايد تعامل خودمان 
را بـا آن پديـده نوظهور و آن رسـانه تنظیم کنیـم تا زندگی، تحصیل 
و معیشـت ما را تحت تأثیر قـرار ندهد چراکه امام رضـاg  فرموده: 
»اوقات انسـا ن ها بايد به عبادت، استراحت، معیشـت و وقت با خانواده 
بودن تقسـیم شود«. با اين اوصاف قرار است از کدام وقت برای مصرف 
رسـانه اي  مان بهره ببريـم چراکه اگر اسـتفاده از اين ابـزار تأثیرگذار را 
مديريـت نکنیـم، آسـیب های زيادی گريبانگیـر جامعه خواهد شـد. 
 گاهی اوقات وقتی موضوع پوشـش رسـانه ای و اسـتفاده از رسانه های 
نويـن در هیأت هـاي مذهبـی را مـورد بررسـی قـرار می دهیـم بـه 
يک پرسـش مشـترک از سـوی منتقديـن برخورد می کنیـم که اين 
فضـای مجـازی بايـد در هیأت هـا متوقـف شـود تا تمرکز بیشـتری 
در اسـتفاده از مجالـس عـزاداری داشـته باشـیم، در حالـی که نبايد 
نـگاه سـلبی بـه ايـن موضـوع داشـته باشـیم. زيـرا هـر عـزادار، هـر 
هیـأت و هـر منبـر بايـد بـرای انتقـال برنامه هـا و معـارف دينـی 
رسـانه ای تأثیرگـذار باشـد تـا بتوانیـم در مقابلـه بـا شـبیخون های 
کنیـم.  مقابلـه  دشـمن  آلـوده  تبلیغـی  حربه هـای  و  فرهنگـی 
اگـر ايـن روزهـا واژه هايی مثل کربـلا، عاشـورا و گزاره هـای معرفت و 
دينـی با حجـم انبوهـی از مباحث انحرافـی مواجهند شـايد به دلیل 
ضعف تهیه و گردآوری محتواهای مناسـب توسط هیأت های مذهبی 
اسـت که بتواند بـه نحو شايسـته ای با اين اهـداف شـوم و حربه های 
آلـوده دشـمن مقابله کنـد. البته اين حضـور پررنگ نیـاز به مديريت 
و فرهنگسـازی دارد. مديريت اين فضا کار سـختی اسـت ولی هر کار 
سـختی را نبايـد رهـا کرد. پیشـنهاد مـن اين اسـت کـه هیأت های 
مذهبـی ايـن فضای مجـازی را جـدی بگیرند تا از تشـديد معضلات 
اجتماعـی و خانوادگـی جلوگیری شـود. تمـام دغدغه بنـده از ايجاد 
تعامـل میان کاربران اجتماعی و هیأت هاي مذهبی، خطبا و حوزويان 
اين اسـت که حداقل جلوی آسـیب ها را بگیريم. زيرا امروز با کم عمق 
شـدن اطلاعـات، دانسـته ها و آموزه هـای دينی و معرفتـی مخاطبان 
مواجهیم. چـون اگر کاربران در شـبکه های اجتماعی دنبال شـبهات 
هم نباشـند و پاسـخ اين دسـت از مطالب را جويا شـوند، با پاسخ ها و 
مباحثی سـطحی روبه  رو می شوند که خود ابهام ايجاد می کنند. چون 
توسط افرادی منتشـر می شود که متخصص دين نیستند. دنبال اين 
هسـتیم که بتوانیم اين ارتبـاط بین حوزه مجـازی و حوزه حقیقی را 
ايجاد کنیم تا ان شـاءالله با رشـد علمی و معرفتی مخاطبان نسبت به 
معارف عمیق دين مبین اسـلام و معارف اهل  بیتb روبه رو شـويم. 
نقش رسـانه در هیأت، مهم ترين بخش اسـت. جلسـات و هیأت های 
مذهبـی حتمـا بايد بخش رسـانه ای تشـکیل دهنـد و برنامه  هايی را 
کـه برگـزار می شـوند برای عمـوم جامعه تهیـه کنند و در دسـترس 
عمـوم قرار دهند. بعضـی اعتقاد دارنـد که هیأت خودش يک رسـانه 
اسـت. پس به رسـانه ديگـری نیـازی نـدارد. در واقع ايـن را که هیأت 
يک رسـانه اسـت تايیـد می کنـم ولـی در فضای مجـازی بـا برپايی 
يـک سـايت، دقیقـه ای چنـد هـزار کلیـک می خـورد. بـه همیـن 
خاطـر  نمی تـوان پوشـش رسـانه ای را ناديـده گرفـت. همان طـور 
کـه يک هیـأت را بـا همه تـوان برگـزار می کنیـم، بايد بـرای فضای 
مجـازی هـم برنامه هايـی از پیـش تعییـن شـده داشـته باشـیم؛ 
آنقـدر کـه مسـلمانان خـارج از کشـور هـم ايـن مراسـم  را ببیننـد. 

مصطفی اسماعیلی، مدیر طلبه گرام 

»کَلِمَهُ اللهِ هِیَ العُْلْیا/ سخن خدا برترین است«. ) آیه 40 سوره توبه ( 

 شـب بـرف می آيـد و روز آب می شـود. حرف هـای مـردم مثـل بـرف اسـت کـه نبايـد روی آنهـا حسـاب بـاز کـرد. چـون ماننـد بـرف زود از 

بیـن می رونـد. امـروز يـک حـرف  می زننـد و فـردا حـرف ديگـری. مَثَـل ايـن مـردم ماننـد ايـن اسـت کـه اگـر روی سرسـره چیـزی گیـر کـرد، 
روی زبـان مـردم هـم حـرف گیـر می کنـد. اينجاسـت کـه بايـد از قـرآن درس بگیريـم، زمانـی کـه می گويـد فقـط حـرف خـدا را داشـته بـاش. 
چـون حـرف او بـالای سـر همـه حرف هاسـت. وقتـی سـخن خـدا بالاسـت، تـو را هـم بـالا می بـرد. بـالا کـه رفتـی، افـق ديـدت زيـاد می شـود. 

 برترين كلام
سوره توبه
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حاج محسن طاهری مداح اهل بیت با تأکید بر حفظ وحدت در برگزاری مراسم دهه  فاطمیه گفت: »مداحان ما جهت حفظ وحدت خ

بهتر است در زمان ذکر مصیبت حضرت فاطمهh از نام بردن اسامی  برخی افراد خودداری کنند اما اين بدان معنی نیست که ظلم های 
دشمنان به ولايت معرفی نشود. مداحان ما بايد مراقب باشند در زمان کنونی حرفی نزنند که برای اهل  بیتb و شیعیان دشمن تراشي 

کنند. زيرا دشمن دنبال اين است که با پررنگ کردن اختلافات میان شیعه و سنی، به اسلام ضربه وارد کند«.  ویژه نامه هیأت ها و محافل مذهبی
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bشعراهلبیت
تاریخسازاست
 مهدی رحیمی 
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